
7 سیاسی

سرویس سیاسی -یک فعال سیاسی 
اصلاح طلب گفت: وقتی آقای کرباسچی 
یا مرعشــی ســخن می گوینــد نظرات 
شخصی شــان را می گوینــد اما به عنوان 
نظرات جبهه اصلاحات شاخته می شود. 
جبهه اصلاحات تنها تشکیلات انتخاباتی 
اصلاح طلبان اســت اما تــا اینجای کار 
موضع گیری خاصی از سوی این تشکل 
سیاسی مشاهده نشده است. حالا پرسش 
آن اســت که مشکل چیســت؟ مهدی 
آیتی، فعال سیاســی اصلاح طلب، درباره این موضوع گفت: »مهم ترین مشــکل 
جبهه اصلاحات آن اســت که درون این تشــکیلات به معنای واقعی کلمه حزب 
وجود ندارد و بیشتر به صورت گروه های سیاسی مطرح هستند. این تشکل های 
سیاســی چون قالب حزبی ندارند نمی توانند حرف های شناسنامه دار بزنند. یک 
سری حرف های کلی از سوی جبهه اصلاحات مطرح می شود و آن نقطه نظرات 
افرادی اســت که در جبهه اصلاحات مطرح هستند. مثلا وقتی آقای کرباسچی یا 
مرعشــی سخن می گویند نظرات شخصی شــان را می گویند اما به عنوان نظرات 
جبهه اصلاحات شاخته می شود. در صورتی که حزب دبیرکل دارد، سخنگو دارد 
و وقتی سخن می گویند یعنی موضع آن حزب بیان شده است«. او ادامه داد: »اکنون 
نمی توانید از مصاحبه ها و سخنرانی های لیدرهای اصلاحات به نتیجه گیری  واحد 
برسید. یعنی ما نمی توانیم بفهمیم جبهه اصلاحات به صورت یکپارچه و منسجم 
لیست می دهد یا نه، می خواهد در انتخابات شرکت کند یا نه، می خواهد سکوت 
کند یا نه؛ یعنی ممکن است وقتی موضع جبهه اصلاحات تحریم انتخابات نباشد 
اما بخواهد سکوت کند. اکنون هیچ کدام از اینها از مواضع جبهه اصلاحات مشاهده 
نمی شود و جبهه اصلاحات به هیچ وجه منسجم نیست. البته در میان اصولگرایان 
همین طور است و می بینیم از پایداری ها تا غیرپایداری ها مواضعی به شدت متفاوت 
دارند و حرف واحدی شنیده نمی شود«. »جبهه اصلاحات فعلا سکوت کرده است 
زیرا باورش بر این است که اصلاحی در گزینش ها و بررسی صلاحیت ها رخ نداده 
است«. »من باور ندارم که استبداد سیاسی در جبهه اصلاحات وجود دارد زیرا اصلا 
امکان چنین شرایطی وجود ندارد. اکنون شورای عالی اصلاحات از هم پاشیده است 
و دیگر شورای منسجمی در رأس جبهه اصلاحات وجود ندارد که بتواند حرفی 
را دیکته کند. هیچ کجا هم منشوری نیست که در آن منشور مثلا نوشته شده باشد 
که احزاب جبهه اصلاحات حق ندارند در انتخابات شرکت کنند یا نکنند و بیشتر 

حالت سکوت و ناامیدی بر جبهه اصلاحات حاکم است«.

سرویس سیاسی - نماینــده مردم 
تهــران در مجلس در تذکری خطاب به 
رئیس جمهور، گفت: یک ماه قبل دفتر 
شــما به وزیر نفت نامه نوشت و تاکید 
کرد دو مدیر ارشــد نفتی ۲۴ ساعته کنار 
بروند اما وزیرتان استعفاء داد و چند روز 
در خانه نشست، این تعلل گشت ارشاد 

مدیران را بی خاصیت خواهد کرد.
مالک شریعتی نیاسر نماینده مردم 
تهران در مجلس شــورای اســلامی در 

جلسه صحن علنی مجلس شورای اسلامی و در جریان بررسی جزء ۲ بند ب 
ماده ۴۶ لایحه برنامه هفتم توسعه و در خصوص تکالیف دولت برای استفاده 
از ســوخت های جایگزین بنزین از جمله LPG، گفت: پیش از ظهر هم من 
مطمئــن بودم که این بند رأی نمی آورد و من عامدانه صحبت های آقای اوجی 
را پخش کردم تا نکاتی را مطرح کنم. دیشــب آقای سالاری معاون وزیر نفت 
برخلاف وعده قبلی برای اجرای قانون با تعدادی از همکاران تماس گرفته و 

نکاتی وارونه مطرح کرده و خواستار رأی منفی شده است.
وی افزود: ایشان پیشتر به خود بنده گفته بود من موافق این موضوع هستم 
اما برخی از مدیران ارشــد وزارت نفت مخالف این موضوع هســتند و کمک 
مجلس را خواستند و تماس اخیر ایشان دورویی و نفاق است. عضو کمیسیون 
انرژی مجلس شــورای اسلامی تصریح کرد: در زمان آقای زنگنه این موضوع 
حذف شده بود و سال قبل دوستان به ما گفتند که ما می خواهیم این موضوع را 

اجرا کنیم اما دیگران اجازه نمی دهند.
نماینده مردم تهران، شــمیرانات، ری، اسلامشهر و پردیس در مجلس در 
بخش دیگری از صحبت های خود خطاب به رئیس جمهور، گفت: به درستی 
گشت ارشاد مدیران را آغاز کردید تا مدیران غیرتحول خواه را کنار بگذارید و 
در مواردی اقدامات خوبی نیز انجام شد اما ظاهرا در وزارت نفت کارتان گره 
خورده اســت. سال قبل درباره یک معاون وزیر نفت گفتید پسر رفت پدر هم 
برود اما پدر همچنان پیگیر اعزام پسر است. شریعتی در ادامه عنوان کرد: آقای 
رئیس جمهور یک ماه قبل دفتر شــما به وزیر نفت نامه نوشت و تاکید کرد دو 
مدیر ارشــد نفتی ۲۴ ســاعته کنار بروند اما وزیرتان استعفاء داد و چند روز در 
خانه نشست، این تعلل گشت ارشاد شما را بی خاصیت خواهد کرد، حال به 

این فهرست آن پدر و پسر، این معاون دورو را نیز اضافه کنید.
وی تاکیــد کرد: به صراحت اعلام می کنم افــرادی در وزارت نفت مانع 
نجات کشور از بلبشو قاچاق سنگین گاز مایع هستند و عامل باقی ماندن مردم 
در نابســامانی توزیع LPG هستند که ۲۰ روز پیش منجر به انفجاری در کرج 
شد و بعضی از مردم دچار مشکل شدند.این نماینده مردم در مجلس در پایان 

گفت: از ابتدا پیگیر حقوق مردم بودم و از تخریب ها نخواهم ترسید.

سرویس سیاسی -با موافق مجلس در راستای ارتقای بهره وری و دسترسی 
عادلانه به خدمات ســلامت، تولیت نظام سلامت در وزارت بهداشت، درمان و 

آموزش پزشکی متمرکز شد.
نمایندگان در جلســه  علنی مجلس شورای اســلامی در جریان بررسی 
جزئیات لایحه برنامه هفتم توسعه، با بند الف ماده ۷۰ ارجاعی این لایحه با ۱۷۶ 
رأی موافــق، ۶ رأی مخالــف و ۸ رأی ممتنع از مجموع ۲۱۲ نماینده حاضر در 
جلسه موافقت کردند. علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات به عنوان مخالف این 
بند، عنوان کرد: بند مذکور با احکام دائمی مغایرت داشته و قابلیت طرح ندارد. 
عبارت باید به نحوی نوشته شود که ابهامات را از بین ببرد. آیا قرار است مجلس 

اختیارات خود را به جای دیگری واگذار کند.
محمدعلی محســنی بندپی نماینده مردم نوشهر به عنوان موافق این بند با 
اشاره به اینکه بند مذکور به اصلاح ساختار نظام سلامت می پردازد و شاه کلید 
برون رفت از مشکلات مانند کمبود نیروی انسانی است، ادامه داد: می توان با این 
بند خروج نخبگان از کشور را پوشش دهیم و مشکلات بیماران را ساماندهی می 
کند. یکی از مشکلات ما این است که کادر سلامت از دریافتی ها گلایه دارند و 

با سقف گذاشتن آن ها را بی انگیزه کرده ایم.
داود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه به عنوان نماینده دولت، نیز گفت: 
ابهامات این حکم در کمیسیون تلفیق برطرف شده، اجرای این حکم با توجه به 
احکام دائمی اســت که در آن وظایف شــورای این سلامت مشخص شده، این 
حکم در ماده ۷۲ برنامه ششم توسعه نیز آمده و مورد تائید شورای نگهبان است.

وی ادامه داد: وزارت بهداشــت باید اعمال محوریت را از طریق نظام بیمه 
ای انجام دهد و بیمه ها ابزار وزارت بهداشت برای نظارت بر خدمات راهبردی 
سلامت می شوند. در ماده ۷۰ ارجاعی این لایحه آمده است: به منظور ارتقای بهره 
وری و دسترسی عادلانه به خدمات سلامت و ایجاد فضای رقابتی بین واحدهای 
مختلف ارائه دهنده خدمت با هدف جلب رضایت خدمت گیرندگان، اقدامات 

زیر انجام می پذیرد:
در بند الف این ماده ارجاعی آمده است: تولیت نظام سلامت از جمله بیمه 
سلامت شامل سیاست گذاری اجرائی، برنامه ریزی های راهبردی، نیازسنجی 
تأسیس مؤسسات پزشکی ارائه دهنده خدمات سلامت )پس از بررسی صلاحیت 
و تأیید مدارک تحصیلی متقاضیان( ارزشــیابی، اعتبارسنجی و نظارت با تأکید 
بر خرید راهبردی خدمات و پرداخت عملکردی براســاس  راهنماهای بالینی 
واگذاری امور تصدی گری با رعایت ماده )۱۳( قانون مدیریت خدمات کشوری 
مصوب ســال ۸/۷/۱۳۸۶ و سطح بندی خدمات و تقویت و کارآمدسازی نظام 
شبکه خدمات جامع و همگانی سلامت از طریق اجرای برنامه پزشک خانواده 
و نظام ارجاع با رعایت مفاد سیاســت های کلی سلامت و این قانون و ماده )۷( 
قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور و با در نظر گرفتن اولویت پیشگیری 
بر درمان با مشارکت سازمان های بیمه گر پایه سلامت، صیانت از حقوق سلامت 
مردم، ارتقای شــاخص های بهره مندی عادلانه مردم از خدمات پایه، متناسب 
سازی و مدیریت )کنترل( تقاضا و توجه به عوامل اجتماعی، اقتصادی، سیاسی 
و فرهنگی تاثیرگذار بر سلامت، در وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
متمرکز می گردد. کلیه اشــخاص حقیقی و حقوقی اعم از دولتی و غیردولتی از 
جمله ارائه کنندگان خدمات ســلامت )بهداشتی، تشخیصی، دارویی، مراقبتی، 
درمانی و توانبخشی( در بخش های سرپایی، بستری و خدمات رقومی )دیجیتال( 
ســازمان ها و شــرکت های بیمه پایه و تکمیلی سلامت موظفند از خط مشی و 

سیاست های وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تبعیت کنند.

سرویس سیاسی - راستینه گفت: 
به دنبــال رای آوردن طرحــی ویژه برای 
دهه شــصتی ها در برنامه هفتم هستیم و 
امیدوارم در روز های پایانی کمیســیون 
تلفیق موافقت آن را بگیریم. احمد راستینه 
هفشجانی، سخنگوی کمیسیون فرهنگی 
مجلس شورای اسلامی درباره پیش بینی 
تمهیداتی برای دهه شــصتی ها در برنامه 
هفتــم گفت: یکــی از موضوعات مهم 
توجه به متولدین دهه شصت است یعنی 
متولدین ۱۳۶۰ تا ۱۳۷۰ و حواشــی این سال ها، چون این زمان، سال های سخت 
کشور بود چراکه زمان جنگ بود و شرایط سختی بر کشور حاکم بود و سال های 
بعد از آن ســال های بازسازی کشور بود و کمتر به مقوله فرهنگ و ازدواج توجه 
شد به گونه ای که سیاست های کنترل موالید بعد از دهه هفتاد خیلی سرعت گرفت 
و این سیاســت باعث شــد تا متولدین دهه شصت تمایلشان به سمت ازدواج و 
تشکیل خانواده کم شود. وی ادامه داد: متاسفانه واژه ای مطرح شده که واژه سختی 
است و آن واژه این است که نام متولدین دهه شصت را نسل سوخته گذاشته اند 
که ناراحت کننده است.نماینده مردم شهرکرد، بن و سامان اظهار کرد: در کمیسیون 
تلفیق لایحه برنامه هفتم خیلی تلاش کردیم احکامی را برای دهه شصتی ها بیاوریم 
که تا الان موفق به انجام این کار نشدیم مثلا در پیشنهادی که بنده برای دهه شصتی ها 
داده بودم گقته بودم متولدین دهه شصت اگر اقدام به ازدواج کردند و صاحب یک 
فرزند شــدند تمام مزایایی که در قانون جوانی جمعیت برای خانواده های دارای 
ســه فرزند مثل زمین رایگان، امتیازات شــغلی، ثبت نام خودرو، تسهیلات و وام 
پیش بینی شده برای دهه شصتی ها هم پیش بینی شود یا وام ازدواج برای متولدین 
دهه شصت دو برابر سایر متولدین دهه های دیگر دیده شود.راستینه اضافه کرد: 
این موارد به این دلیل برای متولدین دهه شصت در نظر گرفته شد، چون متولدین 
این دهه در شرایط سخت معیشتی و اقتصادی پای بر این جهان گذاشتند و بعد از 
آن هم با سیاست های کنترل موالید، رغبت و انگیزه تشکیل خانواده در آنان کم شد 
و مشکلات عدیده ای که برای متولدین دهه شصت در بحث اشتغال و مسکن که 
امروز هم وجود دارد، ایجاد شد.وی بیان کرد: نکته مهم اینکه متولدین دهه شصت 
در پنجره جمعیتی قرار دارند که در سال های آینده این پنجره جمعیتی بسته می شود 
یعنی اگر متولدین دهه شصت در این سال ها اقدام به ازدواج و فرزندآوری نکنند 
یک جمع زیادی از قشر و ظرفیت فعال جامعه را از دست می دهیم و با مشکلات 
جمعیتی روبه رو می شویم لذا باید تمهیدات و تسهیلات هم از لحاظ قانونی و هم 
از لحاظ اجرایی در بخش اشتغال، مسکن و تسهیلات برای متولدین دهه شصت 
به طور ویژه دیده شود. این طرح تا به حال سه بار در کمیسیون تلفیق تجدید رای 
شده و دلایل مخالفت با آنان متعدد است، اما به عنوان کمیسیون فرهنگی در حال 
تلاش برای رای آوردن این طرح هستیم و امیدوارم در روز های پایانی کمیسیون 

تلفیق موافقت این طرح را برای دهه شصتی ها بگیریم.

ســرویس سیاسی - عضو کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس در صحن 
مجلس گفت: ظرفیت تولیدی شیرخشــک کشــور ۲ برابر نیاز است و این جایز 
نیست که واردات این محصول به بهانه اینکه تولید این محصول متوقف شده و به 
موقع به آن ها ارز نداده اند، صورت نپذیرد. عبدالحسین روح الامینی نجف آبادی 
در نشســت علنی مجلس شورای اســلامی طی تذکری با اشاره به جلسه مربوط 
به اختصاص ارز به دارو، گفت: این جلســه، جلســه خوبی بود. وی با اشــاره به 
جلسه رئیس مجلس شورای اسلامی، برخی وزرای دولت و بانک مرکزی که در 
اردیبهشت ماه برگزار شد، گفت: ظاهرا بنا است که ما در بحث ارز و موضوعات 
فرادستگاهی و هماهنگی که از جمله وظایف معاون اول رئیس جمهور و رئیس 
جمهور محترم است، پاسخگوی کم کاری ها بوده و در مقابل کمبود شیرخشک و 
برخی از داروهای خاص و مشکلات آتی که از هم اکنون ممکن است برای ماه های 
دیگر هم پیش بینی شود موضوعات را به نوعی تکرار کنیم.  بنده از همین تریبون 
به مردم عزیزمان و بیماران و خانواده های آن ها عرض می کنم که ظرفیت تولیدی 
شیرخشک کشور ۲ برابر نیاز است و این جایز نیست که واردات این محصول به 
بهانه اینکه تولید این محصول متوقف شده و به موقع به آن ها ارز نداده اند، صورت 
نپذیرد. این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه تحمل نمایندگان در رابطه 
با مشکلات در موضوع مطروحه به سر رسیده است، ادامه داد: دستگاه هایی از جمله 
صدا و سیما و مجلس به این مباحث ورود کرده و ماه ها است که مشکلات در این 

بخش تکرار می شود و اما ظاهرا این مشکلات برطرف نشده است.

مهدیآیتیفعالسیاسیاصلاحطلب:

جبههاصلاحاتمنسجمنیست
شریعتینمیندهمجلسشورایاسلامی:

آقایرئیسی!یکماهپیشبهوزیرنفت
نامهنوشتیددومدیرکناربرونداماوزیر

استعفادادوخانهنشینشد

درجریانبررسیجزئیاتبرنامههفتمتوسعه؛

تولیتنظامسلامتدروزارتبهداشت
متمرکزشد

سخنگویکمیسیونفرهنگیمجلسمطرحکرد؛

تلاشبرایتصویبطرحیویژهبرای
دههشصتیهادربرنامههفتم

روحالامینیدرتذکرشفاهی؛

بهانهگیریمسئولیندرزمینهواردات
شیرخشکجایزنیست

صحرایی در دفاع از خود؛

من وارث بی تدبیری تاریخی هستم

ســرویس سیاسی -  در واقع میراثی که به زعم 
وزیر آموزش و پرورش از دولت های قبل برای دولت 
ســیزدهم به ارث مانده اکنون دامان خود »صحرائی« 
که می گفت دوســت دارم مرا »وزیر مدرســه« صدا 
کنند، گرفته است؛ اما به نظر می رسد استیضاح »وزیر 
مدرســه« در شــرایطی که مقام معظم رهبری درباره 
بی ثباتی مدیریتی در این وزارتخانه هشدار داده بودند، 
امری حساس است که به نظر نمایندگان مجلس از آن 
غافل شــده اند. پس از آنکه در شهریور ۱۴۰۰ »حسین 
باغ گلی« به عنوان نخســتین گزینه پیشــنهادی برای 
وزارت آمــوزش و پرورش با ۱۹۳ رای مخالف و ۱۸ 
رای ممتنع از مجموع ۲۸۶ رای، نتوانست رای اعتماد 
مجلس را بگیرد، »مسعود فیاضی« به عنوان گزینه دوم 
از ســوی ابراهیم رئیسی معرفی شد اما او نیز با کسب 
۱۴۰ رای مخالف و ۵ رای ممتنع از مجموع ۲۶۰ رای 

ماخوذه خود، جا پای باغ گلی گذاشت.
در ایــن میان از ۴شــهریور تــا ۷ آذر ۱۴۰۰ نیز 
علیرضا کاظمی این وزاتخانه را سرپرســتی می کرد تا 
اینکه آبان ۱۴۰۰ یوسف نوری به عنوان وزیر پیشنهادی 
بعدی به مجلس معرفی شد. آن زمان متقارن با بررسی 
صلاحیت وزیر پیشنهادی در مجلس، ابراهیم رئیسی 
در جلسه هیات دولت با تاکید بر اینکه اجازه نخواهیم 
داد جای متن و حاشــیه عوض شود، اعلام کرده بود 
»دولت وظیفه دارد وزیر پیشنهادی را به مجلس معرفی 
کند و مجلس نیز اختیار و وظیفه بررســی صلاحیت 
او را دارد. تصمیــم مجلس هر چه باشــد برای دولت 
محترم اســت. مهم حفظ وحدت و انسجام قواست 
چرا که برای ما، اصل تقویت همدلی بین مســئولان و 

خدمتگزاری به مردم است.«
وزارت برای پنج ماه

 نهایتا ۷ آذر ۱۴۰۰ یوســف نوری با کسب ۱۹۴ 
رای موافق، ۵۷ رای مخالف و ۱۷ رای ممتنع از مجموع 
۲۶۸ رای مأخوذه وزیرآموزش و پرورش شــد اما در 
عمر کوتاه حدودا پنج ماهه وزارتش، فراز و فرودهای 
اجــرای نظام رتبه بندی معلمان، عدم پرداخت پاداش 
پایان خدمت فرهنگیان و عدم تعیین تکلیف نیروهای 
غیررسمی از جمله مسائلی بود که نمایندگان مجلس 
دائما درباره آن به نوری تذکر و یا هشــدار می دادند و 

تهدید که ممکن است کار به استیضاح او بکشد.
همین هم شــد؛ نهایتا تاخیر در پرداخت حقوق 
اســفندماه ۱۴۰۱ فرهنگیان و اشکالات به وجود آمده 
در محاسبه و اعمال امتیازات قانون رتبه بندی معلمان، 

کار دست نوری داد.
نــوری در روز اول فروردیــن ۱۴۰۲ دربــاره 
پرداخت معوقات معلمان اینطور از خود دفاع کرد که 
حقوق پرداخت شــده بر اساس رتبه بندی سال ۱۴۰۱ 
بوده اســت و تفاوتی بین رتبه پایه و رتبه اســتحقاقی 
وجود دارد و اختلافی که برخی می گویند با ســازمان 
برنامه و بودجه وجود دارد، درســت نیســت بلکه با 
توجه به قانون رتبه بندی و اعتبار پیش بینی شــده این 
مابه التفاوت باید پرداخت شــود اما اختلاف در مبنای 

محاسبات داشتیم.
صحرائی آمد

اما این دفاع نوری قابل توجیه نبود؛ یوسف نوری 
مجبور به اســتعفا شد و فردای تعطیلات نوروز یعنی 
۱۴ فروردین ۱۴۰۲ رئیس جمهوری با اســتعفای او 
موافقت کرد و بلافاصله رضامراد صحرائی که آن زمان 
رئیس دانشگاه فرهنگیان بود، با حفظ سمت به عنوان 

سرپرست وزارتخانه آموزش و پرورش معرفی شد.
صحرائــی همــان زمــان در جریان بررســی 
صلاحیتش برای تصدی وزارت آموزش و پرورش در 
مجلس اعلام کرده بود که بازنشستگان زیادی داشتیم 
و بحث کمبود معلم در اول مهرماه چندین سال است 
که مطرح اســت و از این رو ساماندهی نیروی انسانی 

باید با فوریت دنبال شود.
ســرانجام ۹ خــرداد ۱۴۰۲ نمایندگان مجلس 
شــورای اسلامی با  ۱۶۷ رای موافق، ۸۶ رای مخالف 
، ۱۴ رای ممتنــع و ۲ رای باطلــه از مجموع ۲۶۹ آرای 
ماخوذه به صحرائی با تصدی او بر وزارت آموزش و 

پرورش اعتماد کردند.
تاکید رهبری به مساله ثبات مدیریتی در 

آموزش و پرورش
این رفت و برگشت های پی در پی وزای آموزش 
و پرورش به تذکر رهبری نیز منجر شــد؛ یک ماه بعد 
از انتصاب صحرائی، رهبر انقلاب در دیدار با معلمان 
به مناســبت هفته معلم به مســاله بی توجهی به ثبات 
مدیریت در آموزش و و پرورش اشاره و تاکید کردند 
»از ســال ۹۲ تا کنون که ده ســال است، ما پنج وزیر و 
چهار سرپرست در آموزش وپرورش دیده ایم! این چیز 
خیلی عجیب وغریبی است. خب در وزارتهای دیگرِ  
ما، ]مثل[ وزارت خارجه یا وزارت جهاد کشــاورزی، 
هفت ســال، هشت ســال، گاهی بیشتر، یک وزیر در 
دو دولت می ماند؛ چــرا در وزارت آموزش وپرورش 
این جــور بی ثباتی در مدیریتّ وجــود دارد؟ ببینید، 
همه ی فعالیت های دیربازده به ثبات مدیریتّ احتیاج 
دارد، از جمله آموزش وپرورش که خب فعالیتش خیلی 
دیربازده است؛ یعنی شما که امروز روی نوجوان دارید 
برنامه ریزی می کنید، این بایست مثلًا بیست سال دیگر 
یا ســی سال دیگر اثرش ظاهر بشود. اینها به ثبات در 
مدیریتّ احتیاج دارد. خب وقتی وزیر عوض شــد، 
خیلی های دیگر هم عوض می شوند؛ معاونتها عوض 
می شــوند، مدیرها عوض می شــوند، مدیران میانی 
عوض می شوند، حتیّ شــنیده ام گاهی مثلًا تا سطح 
مدیر مدرســه با رفت وآمد وزیر عوض می شود. این 

هم یک مسئله است.«
کمبود معلم و پرده برداری صحرائی از 

مسائل گذشته
گویی تدابیــر لازم برای بــه کارگیری معلمان 
بازنشسته، همکاری مجدد با معلمان خرید خدماتی، 
ورود ۷۵ هزار نو معلم اعم از فارغ التحصیلان دانشگاه 
فرهنگیان و تربیت دبیر شــهید رجایی و نیز معلمان 
استخدامی از طریق ماده ۲۸ اساسنامه دانشگاه فرهنگیان 
و نیز به کارگیری دانشجو معلمان ورودی سالهای ۸۸ 
و ۹۹ کارســاز نبوده و همین کمبــود معلم و افزایش 
بازنشستگان که صحرائی در جلسه رای اعتمادش از 
آن صحبت کرده و چالش این داستان  قدیمی گریبانگیر 
وزارت آموزش و پرورش را گوشــزد کرده بود حالا 
بهانه ای در دست نمایندگان در آستانه انتخابات مجلس 
شده است آنهم در شرایطی که پس از اظهارات رهبری 
انتظار یاری رسانی برای حل این چالش با همراهی دو 
قوه می رفت اما حالا به نظر می رســد دستاویزی برای 
تبلیغات  انتخاباتی و فعال بودن نمایندگان با استیضاح 

وزیری شده که از انتصابش فقط ۵ ماه می گذرد!.
از سیاست می دانم اما آن را نمی ورزم

»روزی که رئیس جمهوری من را به عنوان وزیر 
برگزید؛ به ایشــان گفتم بنده معلم هستم، از سیاست 
می دانم امــا آن را نمی ورزم. می خواهم معلمی کنم« 
این جمله صحرائی در جشــن نومعلمان ۱۴۰۲ شهر 
تهران است  که پیش از آغاز آن خطاب به معلمان گفت 
»می خواهــم برای شــما درد دل کنم که برای انتخاب 

معلمان قیمتی چه مرارت هایی را تحمل کردم«.
مگر این کمبود معلم یک ساله ایجاد شده است 

که این دولت آن را یک ساله از بین ببرد؟
 وی آن روز با اشاره به کمبود ۲۰۰ هزارتایی معلم 
درباره علت آن نیز توضیح داد: کسانی حقیقت ماجراها 
را نمی گویند. نمی گویند پچ پچ کنان در گوش رئیس 
جمهوری وقت می گفتند ۳۰۰ هزار معلم در کشــور 
اضافه است و امروز می گویند که ای وای معلم نداریم. 
این دولت مظلومانه به دنبال کشــف استعدادها برای 
معلمی است. کمبود معلم را مگر ما به وجود آوردیم؟ 
مگر این کمبود معلم یک ساله ایجاد شده است که این 
دولت آن را یک ســاله از بیــن ببرد؟، با چه رویی، رو 
به دوربین می شــوند و می گویند کمبود معلم به دلیل 
ضعف مدیریت بوده است؟، مگر معلم ها یادشان رفته 
شــما دم از مازاد بودن و زیادی بودنشــان می زدید؟، 

معلمان فراموش می کنند آن دوران خسران را؟.
ما معلم قیمتی انتخاب کردیم اما به هر قیمتی

صحرائی معتقد اســت که امسال معلمان قیمتی 
انتخاب شــده اند اما نه به هرقیمتی و گرچه اعلام دیر 
هنگام نتایج آزمون اســتخدامی را می پذیرد اما به قول 
خودش: »اما انتخاب معلمان خوب برایمان بسیار مهم 
تر از این اســت که فورا تعدادی را بی هیچ حســاب و 
کتابی و گزینش نشــده و نشناخته و با سفارش این و 
آن وارد نظام تعلیم و تربیت کنیم. افتخار می کنیم یک 
فرآیند علمی، سنجیده و کاملا مبتنی بر کشف استعداد، 
معلمی داشتیم. امانت آموزش و پرورش بار سنگینی 
بر دوش این معلم کوچک شماست و نمی توانم بر آن 
خیانت کنم«. در واقع به گفته وزیر آموزش و پرورش 
بخشــی از دلیل اینکه معلمان اصلــی دیر به کلاس 
درس اضافه شــدند به اعلام دیرهنگام نتایج ظرفیت 
استخدامی و فرایند زمان بر ارزیابی تکمیلی و نیز تاخیر 
در برگزاری آزمون دبیری و اعلام نتایج دیر هنگام آن 
به دلیل مشکل در همانگی باز می گردد و از همین رو 
برای سال اینده قرار بر این شده است تا آزمون دانشگاه 
فرهنگیان جداگانه برگزار شود تا این وزارتخانه زمان 
کافی برای اعلام آزمون کتبی و راه دادن برگزیدگان به 

مرحله ارزیابی تکمیلی را داشته باشد.
به زعم وی وقتی دانشگاه فرهنگیان چهار یا پنج 
ســاله شد، ورودی این دانشگاه زیر ۴۰۰۰ نفر شد و از 
همان زمان ساز کمبود معلم نواخته شده است و از این 
رو است که مساله کلاس های خالی مشکلی تاریخی 

است که در این دولت ایجاد نشده است.
بــا این حال ۱۷ مهر ماه نمایندگان مجلس اعلام 
کردند با توجه به وضعیت فرهنگیان و معلمان و شرایط 
حاکم در مدارس، اســتیضاح وزیر آموزش و پرورش 
از ســوی همکاران امضاء شده است و انتظار می رود 
استیضاح وزیر که به امضای همکاران رسیده است در 

دستور کار مجلس شورای اسلامی قرار گیرد.
گزارشی از »کلاس های خالی از معلم« 

نداریم، اگر هست اعلام کنید
درحالی نمایندگان مجلس بر روی کلاس های 
خالی از معلم تاکید دارند که صحرائی در سخنان خود 

در ایــن رابطه دهم آبان جاری عنوان کرد که  در حال 
حاضر گزارشی از مدیران کل آموزش و پرورش کشور 
درباره »کلاس های خالی از معلم« به وی داده نشــده 
اســت و معلمان آن تعداد کلاس درسی که هفته های 
نخست مهرماه خالی از معلم بودند نیز تامین شده است.

صحرائی همچنین تاکید کــرد که با این وجود 
خانواده هــا می توانند مــوارد این چنین که مربوط به 
کلاس های خالی از معلم می شــود را برای پیگیری به 

اطلاع وزارت آموزش و پرورش برسانند.
ما به تربیت معلم و نه تامین معلم معتقدیم

 صحرائی همچنین در همان برنامه درباره چرایی 
کاهش جذب دانشــجو در دانشگاه فرهنگیان تاکید 
کرد: »اختلاف رویکردی وجود داشت، برخی به تامین 
معلم معتقد بودند اما ما به تربیت معلم معتقدیم. دوگانه 
تامین یا تربیت از منظر تعلیم و تربیت دوگانه مدیریتی 
اســت. معلم باید خودش تربیت شود تا بتواند تربیت 
کند. هنوز برخی فکر می کنند هرکسی فارغ التحصیل 
دانشگاه باشد می تواند معلم باشد، در حالی که اینطور 
نیست و عالم با معلم خیلی متفاوت است. سطح معلمی 
خیلی بالاتر از عالم بودن است. این ناترازی نیز ناشی 
از کم شــدن تربیت معلم طی شش سال یعنی از سال 

۹۲ تا سال ۹۷ است.«
معلمانی که دو سال برای رتبه بندی صبر 
کردند و بعد از آموزش و پرورش خارج 

شدند
وبه گفته زیر آمــوزش و پرورش با آغاز اجرای 
قانون رتبه بندی از ۳۱ شــهریور ۱۴۰۰، بســیاری از 
معلمان ماندند تا مشمول رتبه بندی بشوند و دو سال 
در رتبه بندی بمانند و بعد از آموزش و پرورش خارج 
شوند چراکه طبق قانون، حقوق بازنشستگان بر مبنای 
دو ســال آخر حقوق آنها محاسبه می شود. از این رو 
اوج بازنشستگی معلمان مربوط به سال ۱۴۰۲ است و 
ناگهان اول مهر با این مشکل مواجه شدیم که تعدادی 

از کلاس ها بی معلم ماندند.
میزان بازنشستگی ها از میزان پیش بینی ما 

فراتر رفت
وی با اشــاره به اینکه وزارت آموزش و پرورش 
برای به کارگیری بازنشسته ها از سران قوا مجوز گرفت 
تا بتواند بازنشستگان آموزش و پرورش را ۲۴ ساعته به 
خدمت بگیرد، ادامه داد: اتفاقی که افتاد این بود که میزان 
بازنشستگی ما از میزان پیش بینی ما فراتر رفت. قانون 
نیز اجازه نمی داد ما بازنشســته را نگه داریم. مساله دو 
طرفه است؛ اگر بازنشسته بخواهد در دستگاه بماند و 
دستگاه هم بخواهد که بازنشسته بماند، این امر امکان 

پذیر می شود.
نمایندگان مجلس قانع نشدند

با این حال نمایندگام مجلس همچنان بر این امر 
تاکید دارند که وزیر آموزش و پرورش برای این کمبود 
معلم اســتیضاح شود چراکه همچنان برخی از کلاس 

های درس در مناطق محروم معلم ندارد.
استیضاحی که جدی نبود اما جدی شد

درحالی ســید محمدحســینی معاون پارلمانی 
رئیس جمهور به خبرنگاران گفته بود استیضاح وزیر 
آموزش و پرورش جدی نیســت، روز گذشته جلال 
محمودزاده نماینده مهاباد و از طراحان استیضاح وزیر 
آموزش و پرورش با بیان اینکه هم اکنون بیش از ۵۶ نفر 
از نمایندگان مجلس طرح استیضاح آقای صحرائی را 
امضا کرده اند، اعلام کرد که با توجه به عملکرد غیرقابل 
دفــاع وزیر آموزش و پرورش در مدت اخیر بویژه در 
بحث کمبود معلم در مدارس، بعید به نظر می رســد 
که نمایندگان از امضاهای خود برای استیضاح ایشان 
عقب نشینی کنند و هم اکنون طرح استیضاح در اختیار 
هیئت رئیسه مجلس است و احتمالاً در نشست امروز 
ســه شــنبه ۱۶ آبان مجلس، این طرح توسط هیئت 
رئیســه اعلام وصول خواهد شد. در اتفاقات رخ داده 
طی تصدی ۵ ماهه صحرائی تاکنون همواره مسایلی از 
جمله سیل فرهنگیانی که منتظر رتبه بندی بودند تا پس 
از آن با افزایش حقوق بیشتر خود را بازنشسته کنند از 
یک سو و کاهش ظرفیت جذب دانشجو طی سال های 
اخیر در دانشگاه فرهنگیان به عنوان مهمترین منبع تامین 
معلم برای آموزش و پرورش نیز از سوی دیگر هرچند 
برطبل کمبود نیرو در آموزش و پرورش کوبیده است 
امــا اقدامات صحرائی طی این مدت کوتاه را نیز نباید 
نادیده گرفت و از آنها چشم پوشی کرد؛ دور از انصاف 
است توپ کمبود معلم را در زمین وزیر فعلی آموزش 

و پرورش انداخت و نشست و تماشا کرد.

»ثبات مدیریت در آموزش و پرورش«؛ کلید واژه ای که رهبری در دیدار با معلمان بدان اشاره و از تغییرات پی  در پی وزرای این وزارتخانه انتقاد کردند، 
گویا از خاطر نمایندگان مجلس رفته است که حالا تنها با گذشت ۵ ماه از تصدی مراد صحرائی در این وزارتخانه و با عنوان کردن کلاس های خالی از معلم در برخی 

مناطق، بدنبال استیضاحی هستند که در همان جلسه رای اعتماد، صحرائی بدان اشاره کرده و بدین گونه خواستار همراهی های لازم برای جذب نیرو شده بود.

ا انتخاب معلمان خوب برایمان بسیار مهم تر از این است که فورا تعدادی را بی هیچ حساب 
و کتابی و گزینش نشده و نشناخته و با سفارش این و آن وارد نظام تعلیم و تربیت کنیم. 
افتخار می کنیم یک فرآیند علمی، سنجیده و کاملا مبتنی بر کشف استعداد، معلمی داشتیم
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